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ACTA DEL CONSELL DE BARRI DE LA MARINA DEL PORT I L A MARINA 
DEL PRAT VERMELL 

 
Data: 04 de juliol de 2017, 18.30h 

Lloc: Sala Pepita Casanellas, Pg. Zona Franca, 185 
 

Presideixen  el Consell de Barri: 

Regidora: Laura Pérez Castaño 
Vicepresidenta Consell de barri de la Marina de Port: Neus Borrell 
Vicepresident Consell de barri de la Marina del Prat Vermell: Manuel Coronado 
Conseller de barri: Esther Pérez 
Director Llicències i Espai Públic: Miquel Àngel Valdueza 
        
Conselleres/es: 
Angel F. Lao, C’s 
Josefina Macias, CUP 
Georgina Lázaro, Consellera PDcat 
Jose Antonio Calleja, PPC 
 
Representats de les entitats: 
AAVV Eduard Aunós 
Associació Mitjans de Comunicació Local 
AVV La Cadena d’Estrelles Altes 
Associació de Comerciants la Marina 
AVV El Polvorí 
Engranatge 
Unió d’Entitats La Marina 
Associació Memorial Democràtic Treballadors/es SEAT 
AVV Santiveri 
Coordinadora AVV 
Coordinadora les Marines 
AVV Plus Ultra 
Amics de la Marina 
Escola Dominical 
La Marina Viva 
 
Tècnics i tècniques municipals: 
Maria Rengel (Directora de Serveis a les Persones i Territori) 
Teresa Esteve (Tècnica de Barri de la Marina de Port) 
Amor González (Tècnica de Barri de la Marina del Prat Vermell) 
Mª Elena Molina (Tècnica de Suport de la Marina) 
Gerard Lillo, (Tècnic Participació) 
Pla de Barris 
Policia Comunitària 
 
Total persones assistents: 68 
 
Ordre del dia  

1. Aprovació de l’acta anterior 
2. Informació sobre les obres que es portaran a terme en Pla de Barris de la Marina 
3. Inauguració Poliesportiu La Marina 
4. Seguiment punts de l'anterior CdB 
5. Normes de participació 
6. Altres informacions 
7. Precs i preguntes 
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1. Aprovació acta Consell anterior 
 

Manuel Coronado, Vicepresident del Consell de barri de la Marina del Prat Vermell, dóna la 
benvinguda a les persones assistents. Sense cap comentari es dona per aprovada l’acta de 
l’anterior reunió.  
 
2. Informació sobre les obres que es portaran a ter me en Pla de Barris de la Marina 
 
M. A. Valdueza presenta el llistat d’obres del Pla de Barris, destacant que són 8 projectes 
d’arquitectura però que tots s’han escollit més pel tema social que per la seva filosofia 
arquitectònica. Es destaca, amb informació a data 12 de juny: 
 
• Renovació dels Jardins de la Mediterrània: es preveu aprovar el projecte a finals 

d'aquest any i iniciar-lo a la primavera de l'any que ve. És un espai interior en el que hi ha 
problemes importants de convivència, sobretot per horaris de bars, i el que es pretén amb 
l’arquitectura és millorar els usos de l'espai per afavorir la convivència.  
Es mostra un espai que té 2 nivells i que es pretén igualar perquè no quedin tants racons a 
la Plaça. S'ha de demanar permís a totes les comunitats de propietaris per reformar la 
Plaça, perquè legalment han d'autoritzar l'obra. Es crea un camí que manca entre la Plaça 
de la Marina i el carrer de sota, augmentant la zona verda i definint l'espai de jocs infantils. 
S’entén que al crear aquest espai les famílies se n’apropiaran i l'ús de la Plaça serà 
diferent, creant menys problemes. Entrant per Mare de Déu del Port es crea una passera 
que permet tenir una perspectiva global de la Plaça.  
En l’última reunió del Pla de barris hi va haver una bona acceptació i a partir de setembre 
es seguirà treballant amb els veïns/es. Es mostren imatges, destacant els efectes de 
l’elevació de l'espai des de diferents perspectives. Hi havia 4 propietats amb dret a fer 
promocions, 3 dels quals havien de cedir el terreny gratuïtament. S'ha començat a tramitar. 

• Centre d’Atenció Integral de la Marina: projecte que va una mica més endarrerit, perquè 
s'ha fet un concurs d'arquitectura per escollir l'equip redactor. L’objectiu és tenir el projecte 
a la primavera del 2018 i començar al voltant de l'estiu. Fa anys es va aprovar un Pla 
especial que marcava que allà on hi ha la Casa del Rellotge hi hagués de forma simètrica 
un altre edifici d'equipaments, i més amunt un espai reservat per fer una residència, però la 
Generalitat se n'ha de fer càrrec, i està aturat.  
Es fa un centre de Serveis Socials perquè s’entén que els barris amb més dificultats són on 
es requereixen millors serveis per les persones. L’actual centre és insuficient pel servei que 
s'ha de donar i s'ha cregut que els veïns/es es mereixien un centre de 1r nivell. Es seguirà 
un nou model d’atenció més comunitària (en les primeres plantes es farà atenció tradicional 
i a la planta baixa s’atendrà de forma més col·lectiva). S'ha fet un concurs d'arquitectura 
que ja s'ha adjudicat. Es mostren fotografies de l'esquema del projecte guanyador i 
s’informa que la propera setmana comença a desenvolupar-se el projecte. Es mostren 
imatges interiors de com podria ser aquest centre.  

• Instal·lació d’un conjunt d’ascensors al barri del Polvorí: projecte pràcticament tancat. 
S'espera poder començar a la primavera del 2018. Es mostra una imatge, destacant que és 
cert que hi ha un servei d’escales mecàniques però no serveixen en determinats casos, per 
exemple per les persones amb mobilitat reduïda. El projecte inclou 2 ascensors, i el del C. 
Segura, donat que a una certa distància hi ha un edifici d’habitatges, és de vidre però opac 
per evitar la visió cap als habitatges. A data d'avui tota la façana és de vidre. 

• Nova pista de bàsquet als Jardins de Can Ferrero: al costat de la Casa del Rellotge, en 
el mateix rectangle del sorral, es pavimenta i es col·loquen fixes 2 pistes de basquet i una 
de voley. Arrel d'una petició la regulació dels fanals es farà des del Centre Cívic del 
Rellotge, depenent els horaris i usos.  

• Repavimentació d’un parterre al c. Química: és un projecte petit però tal i com està si un 
cotxe hi aparca s'ha de sortir per la porta contrària, al mig del carrer, perquè el tram de 
vorera no és accessible. Es retallarà el parterre i es farà accessible.  

• Reurbanització del c. Torres Marina, el c. Gabriel Miró i una part dels carrers Encuny i 
Motors: agraeix que se’l convidés a la marxa exploratòria. Hi ha 2 carrers afectats per la 
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modificació del Pla general de la Marina, carrers amb voreres inexistents on aparquen 
cotxes i les persones del centre d’edat tenen problemes d’accessibilitat. S’urbanitza en una 
secció plana, diferenciant la zona de vorera de la dels vehicles, prohibint aparcar a dintre i 
posant només 1 carril de circulació al c. Llull i l’altra d’aparcament. A més, fruit de la marxa 
exploratòria, es va demanar autorització al Consorci de la Zona Franca per ampliar 2m la 
vorera del c. Motors. S’augmenta la il·luminació i al C. del cementiri es farà neteja de les 
plantes. Destaca els bons resultats d'aquest treball conjunt.  

• Adequació de dos locals per a Entitats i Espai per Joves de La Marina: en aquest 
mandat es van comprar els 2 locals i hi ha un projecte per habilitar els espais per entitats, 
tema que la consellera del barri està parlant amb ells. Són 2 locals independents, amb un 
projecte d’adequació de l’accessibilitat i sales d’ús polivalent.  

• Skate Park a La Marina: a càrrec d’una empresa especialitzada. S’ha fet un procés 
participatiu per acabar abans de finals d’any de dissenyar com hauria de ser aquest espai i 
que respecti la urbanització feta. Un cop es finalitzi la participació es farà el projecte 
executiu i l'obra, cap a la primavera del 2018.  

 
Finalment, s’estima que 7 dels 8 projectes es puguin fer i finalitzar l’any que ve, excepte el del 
Centre de Serveis Socials que està previst per finals del 2019. A continuació s’obre un torn de 
paraules : 
 

Comentari / pregunta  Resposta  

Victor pregunta sobre els 2 locals del c. Química 
i si s'ha fet un estudi de l’impacte al pàrquing 
interior que hi ha darrere l’edifici, amb molt 
incivisme i que caldria reordenar.  

Es respon que una forma de superar l’incivisme és 
que els veïns ocupin aquest espai. En tot cas es pren 
nota per tenir-ho en compte, però hi cal un altre 
tractament.  
La Regidora afegeix que els edificis són justament 
perquè hi hagi un ús d’entitats que facilita que canviïn 
els usos dels entorns, i precisament evitaran alguns 
dels mals usos del pàrquing.  

Vicenç Larrocha, de l'AAVV Cadena Estrellas 
Altas, diu que els ascensors del Polvorí són una 
obra molt necessària, però un edifici del c. Mare 
de Déu del Port es veu afectat. Els veïns/es es 
queixen que en cap moment se'ls ha donat 
informació. Van patir greument la reforma de la 
Plaça Durruti en el seu dia, i les filtracions 
d’aigua encara no estan resoltes. Es va fer una 
sessió d’informació però no se'ls va convocar, 
malgrat en l'anterior Consell ja es va esmentar.  

Sobre el local, recorda que va ser reivindicat per 
la seva associació per a la gent gran i ús veïnal 
polivalent per les entitats i veïns/es de la 
barriada. Se'ls ha explicat el projecte però 
consideren que es perd un espai públic que 
hauria de ser seu. El donen per bo però amb 2 
puntualitzacions: que hi hagi un espai per la 
gent gran, i que ho accepten però no estan 
satisfets. Els hagués agradat un procés 
participatiu real.  

Es respon que tècnicament l’edifici no està ben 
construït, fet que és complicat per les persones que 
han ho van comprar. En relació als ascensors, 
demana que vinguin quan vulguin a qualsevol reunió. 
Han fet un projecte que fa una U perquè no hi hagi 
visibilitat, separat de l’edifici, arran de la rampa del c. 
Segura i de tal manera que la gent pugi per 
l’ascensor i qui hi viu no tingui sensació que l'estant 
mirant. Per això es posa el vidre davant. S’especifica 
que les portes de l’ascensor són de vidre, i quan 
arriba a dalt des de la passera la perspectiva és 
oberta.  

Respecte els locals en l’última reunió es va tornar a 
explicar el projecte i hi ha una acta. S'està treballant i 
quan estigui més ampliat es passarà la informació. 
És un projecte del Pla de barris. Igual que ells es  
reclamava també espais per joves. Es van mirar les  
necessitats del barri, que és un dels que té més joves 
de la ciutat, i hi ha una prioritat per la manca espais 
per joves. 

Francisco González demana informació sobre el 
projecte del centre social i la distància que 
queda entre el centre i la paret dels pisos de 
Can Farrero. Volen fer una pista i els veïns/es 
es queixen que en el projecte on abans hi havia 

Es respon que el projecte urbanístic aprovat al volant 
dels anys 80 marcava 3 solars que urbanísticament 
són equipament i no zona verda. 1 era la Casa del 
Rellotge, 1 al seu davant simètric, i l’altre que trepitja 
les pistes de bàsquet que seria per fer una  
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arbres ara hi ha paret. Pregunta si ho han tingut 
en compte i si tenen informació sobre les 
distàncies.  

Es diu que hi havia un edifici previst i es 
pregunta si es va aturar. 

residència. No hi ha cap problema en passar el 
projecte urbanístic aprovat. Si es va aturar és perquè 
les Administracions posteriors ho haurien requalificat, 
però en principi va ser una conquista veïnal per no 
edificar al mig. El terreny és equipament i la resta és 
zona verda.  
La Consellera afegeix que va ser la lluita veïnal que 
va aconseguir aturar la construcció dels blocs però es 
mirarà si hi va haver acció de l’Administració de 
requalificació dels terrenys.  

Felipe Mayoral veu molt bé que es comenci a 
notar l’activitat en els barris de la Marina, tot i 
que es deixa tot a l'últim o penúltim any. 
Sembla, però, que del c. Foneria cap a la Gran 
Via no hi ha parcs perquè tot va dels parcs de 
Foneria cap avall. Per exemple al Parc de Can 
Sabaté també és necessari fer un projecte 
urbanístic.  

En relació a lo esmentat per Vicenç Larrocha 
creu que és veritat que quan no es compta en 
els projecte amb el veïnat passa això. Després 
potser sí que s’habilitarà un espai per la gent 
gran però no s'ha comptat amb ells pels locals.  

Pregunta quan s’arreglaran els bassals de la 
Zona Franca entre Foneria i Mineria.  

Es respon que se’ls han passat fotografies del tram 
de la Zona Franca i s'està fent el projecte per evitar 
els bassals.  

Es pren nota de la resta de demandes.  

 

Tomàs Martínez, del memorial democràtic dels 
treballadors de la SEAT, diu que ha assistit a 
varis debats sobre els projectes del Pla de 
barris, on es convoca obertament a veïns i 
entitats, i on s'ha pogut aportar i encara estan 
oberts a la participació. És d'agrair que s'hagi 
realitzat d'aquest manera. Es van recollir 420 
firmes de veïns/es i l'equip de govern va recollir 
el plantejament de la necessitat. Creu que tot el 
projecte ha de seguir endavant i amb la 
participació de tothom.   

S’agraeix la intervenció. 

 

Julio Baños diu que li sembla molt bé el projecte 
d’ascensors del Polvorí perquè feia falta, però li 
agradaria que de les 4 parets de l'ascensor que 
només hi hagi una de vidre és una mica perillós 
perquè no es pot veure si passa alguna cosa, 
sobretot de nit. Seria millor que 2 de les parets 
de l'ascensor fossin de vidre. 

S’ha respòs prèviament. 

 

Abdó Florencio, en nom de la coordinadora de 
les Marines, vol puntualitzar que en els parcs 
infantils que hi ha i els nous que es construeixin 
cal posar ombra pels nens/es. S’ideen parcs 
tous perquè els nens/es gaudeixin però ningú 
pensa en posar lones o arbres perquè no toqui 
el sol.  

Es respon que les ombres dels parcs es tenen en 
compte perquè va ser una de les primeres 
reclamacions del Consell de dones quan es va parlar 
d'espai públic, ja que moltes vegades no estan 
adaptats als nens/es ni les persones que els 
acompanyen. 

Concepcion González diu que al c. Foneria al 
costat del C. Segura mai s'ha actuat a les 
voreres, que són estretes, hi ha faroles, etc. i  

Es respon que hi ha un moment que s'ha de prioritzar 
i hi ha 3 projectes en llista d'espera: c. Alumini, 
Foneria i Falset. S'ha encarregat el projecte d'ampliar 
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les persones amb cadira de rodes no hi passen. 
Demana fer un pipi can als parcs i les voreres 
més amplies.  

les voreres i s’executarà quan hi hagi disponibilitat 
econòmica. 

 
3. Inauguració Poliesportiu La Marina 
 
Esther Pérez, Consellera de barri, informa que  el poliesportiu s’inaugurarà al setembre. Es farà 
amb la participació i organització de la Taula d'esports i altres entitats, que han demanat fer 
una jornada lúdica perquè la gent conegui el poliesportiu i les actuacions esportives que es fan. 
El 3 de juliol va començar l’activitat amb el campus Olímpia, que servirà per veure que tot està 
correcte, i s’inaugurarà oficialment amb el poliesportiu ja en funcionament correcte.  
 
4. Seguiment punts de l'anterior CdB 
 
A continuació es fa el seguiment de temes destacats: 
• Metro:  s’ha fet l’avís de començament d'obres en superfície a les estacions de metro del c. 

Foc i Foneria. S'enviarà informació via la Comissió de Seguiment i altres espais que es 
consideri sobre les afectacions (talls de carrer, circulació, pavimentació, etc.,). Té un 
contingut molt tècnic així que ho faran per escrit perquè tinguin tota la informació. 

• Incasol:  és competència de la Generalitat i es va anunciar la construcció en un dels 2 
solars pendents del PERI del Polvorí, on començaran les obres. Fins al 2019 no estaran els 
pisos acabats, 16 habitatges ubicats al c. Guadalquivir. 

• Llei de barris La Vinya – Plus Ultra i Can Clos:  s'espera que al setembre es reuneixi la 
Comissió de Seguiment i es farà un retorn si cal en el proper Consell de barri, per donar 
comptes de la situació, inversions fetes, expropiacions, etc. i resoldre totes les preguntes 
que puguin sorgir.  

• Pla de barris:  ahir es va fer una roda de premsa del Pla de barris, un procés molt llarg i 
participatiu que té la seva pròpia dinàmica. Ahir es va presentar, tot i que ja no és noticia 
perquè els veïns/es ho tenen ja incorporat. 

• Festa Major:  és bo remarcar que no hi ha hagut incidents. Els informes són molt positius i 
s'han gaudit sense incidents. 

 
Es fa una devolució dels temes sortits en el Consell de Barri anterior: 
• Accessibilitat parada de metro L1 Plaça Espanya: igual que Plaça de Sants. És 

competència de la Generalitat i de moment no es disposa de bones notícies.  
• Proliferació de gossos perillosos: s’han reunit amb Udols, que estan treballant temes de 

sensibilització en temes de gossos, i amb GUB. S'està actuant en places en aquest sentit. 
• Actuació de ciutat amb pinço per esterilitzar coloms (per exemple Plaça Marina): es fa un 

reforç de la neteja als mesos sobretot d'estiu, i també actuacions directes sobre els coloms. 
• Pal clavat al terra de la Plaça Teresa Claramunt: actuació ja feta.  
• Llambordes del camí de l’ambulatori: s'ha fet alguna actuació però es farà de manera més 

integral i per part de la Generalitat amb les obres de l'entorn de l'estació. 
• Tanca aparcaments de Plus Ultra: es va passar a la GUB i s'ha tret.  
• Plus Ultra: el carrer de sentit invers que no és peatonal: es proposava millorar la 

senyalització i ho té la GUB per fer una proposta de senyalització. 
• Manteniment de parcs i jardins: algunes actuacions s'han pogut fer en el transcurs dels 

mesos però Parcs i Jardins també alerta de comportaments incívics, sobretot de gossos, 
que dificulta el manteniment dels parcs i els suposa un sobreesforç.  

• Es preguntava sobre les expropiacions i el seu pressupost: a la Comissió de Llei de Barris 
es podrà fer l’informe detallat i donar-hi resposta. 

• Plagues: s'està actuant sobre plagues específiques de rates i hi ha una contracta 
específica. S'ha inspeccionat el clavegueram del barri Plus Ultra.  

• Baldeig dels jardins interiors i neteja: s'està reforçant i s’ha passat un itinerari de temes que 
s'han de prioritzar. 
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• Taula policial: es comentarà el tema de la venta amblant i com s’hi actua. L’informe de la 
GUB diu que es manté estable i està molt centralitzada al mercat dels diumenges.  

• Font pública illa Metalico: es volia valorar amb la persona que va fer la demanda a quina 
font es referia, ja que hi han anat i sí que n’hi ha.  

• Intervencions policials en el grup que causava vandalisme a Can Mestre. 
• S'està treballant per evitar la concentració de furgonetes.                        
• Es fa el seguiment de pernoctacions amb menors, degut a l’increment que es va parlar en 

l’anterior Consell de barri, i la concentració de recollidors de ferralla. S'està actuant amb 
GUB i l’equip de convivència.  

• Sobre la parada del 13 se’ls ha tornat a dir que sí que es poden fer accessibles algunes de 
les parades però no la que es feia referència, degut a la pendent.  

• Badens: s'ha demanat però la GUB diu que cal anar amb compte perquè creen conflictes 
per soroll, però com que hi ha consens veïnal es farà.  

• Intervencions sobre droga en locals i pisos, plantacions de marihuana, etc. s’explica que 
parlant amb els cossos policials els diuen que no és tan senzill entrar en un pis, fins que es 
pot requerir l'entrada. S'han fet 2 intervencions des de l’últim consell. 

• Camp de futbol i espais d’oci: aquest any per 1a vegada s’obre el pati de l’Escola Can Clos 
a les tardes de juliol, un espai per jugar i espais de lleure, gràcies a la TIAF i el Pla de 
barris. 

• Placa del C. Segura: s'ha fet la demanda explícita de la placa i s’han demanat els passos a 
seguir per donar-li nom al parc. 

• Manteniment: durant l’agost es faran passejades de l’equip tècnic i polític per veure l’estat 
dels espais que no han entrat al Pla de barris per veure si es pot fer alguna actuació.  

 
5. Normes de participació 
 
Xavier Farré informa sobre les noves normes reguladores de Participació Ciutadana, que s'han 
vingut treballant amb diferents col·lectius i veïns/es implicats, i que actualment estan en tràmit. 
Destaca: 
• Antecedents: aquesta normativa no parteix de zero, sinó que ve de les normes de 

participació que han existit durant els diferents mandats. Aporta 5 punts principals:  
o Impuls de la iniciativa ciutadana com a motor de la participació, punt més important 

perquè la iniciativa ciutadana guanya un pes molt específic 
o Clarificació dels canals de participació: processos, òrgans, fòrums i consultes. 
o Reforç de la democràcia directa: impuls de les consultes ciutadanes. 
o Sistema de garanties i control (més fiabilitat i transparència). 
o Participació presencial / digital: plataforma de participació digital 

(decidim.barcelona) on ara mateix hi ha processos participatius oberts de districtes 
i de ciutat. 

• Òrgans de participació:  òrgans de ciutat (Consell de ciutat i consells sectorials), de 
Districte (Consells sectorials; Consell ciutadà; Audiència, que es convoca cada 3 mesos on 
tots els veïns/es estan convidats a portar reflexions, queixes i suggeriments i la propera és 
el 13 de juliol; o fòrum ciutadà)  i de barri (Consells de Barri).   

• Sistema de participació canals i actors: es defineix què són els processos participatius 
(per exemple el de la reforma dels jardins de la Mediterrània), els Òrgans de participació, 
els Canals puntuals (grups de treball per exemple per carrils bici) i les Consultes 
ciutadanes, que serveixen entre altres per conèixer l’opinió dels ciutadans/es respecte una 
temàtica. Fins ara només podien ser impulsades per part del govern i regidors/es i ara 
s’obre la porta a poder convocar consultes i processos per part dels ciutadans, per incidir 
en l’agenda política i incloure els temes que es vulguin debatre. Es destaca que la 
normativa estatal i de ciutat limita que les qüestions decidides supeditat a que el sigui 
aprovat per part del Plenari, tot i que senten que si hi ha prou legitimitat el plenari acceptarà 
la decisió. Es preveu que amb 15.000 signatures es pugui iniciar una consulta ciutadana 
(5.400 al Districte), amb 10.000 un procés participatiu (3.600 al Districte) i amb 9.000 
s’incorporin punts a l’ordre del dia en el Ple (1.800 al Districte). A la Marina calen 456 
signatures per la convocatòria d’un Consell de barri i 608 per un procés participatiu, tot i 
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que es destaca l'equip de govern està disposat a convocar Consell de Barri sempre que 
sigui necessari. 

• Elements destacats del nou Reglament:  Pautes i garanties de rigurositat mínima 
(informació, debat i retorn), retorn obligat per part del govern municipal de comunicar la 
seva valoració en un termini màxim de 60 dies des de la seva finalització, es promou la 
pluralitat i la diversitat i la paritat de gènere en la composició dels òrgans, s’estableix el 
nombre de convocatòries dels Consells de Barri (entre 1 i 4 sessions anuals) i en les 
Consultes ciutadanes el vot directe al conjunt de la ciutat i, excepcionalment, a nivell de 
districte i no s’exigeix un mínim de participació. 

• Calendari:  es va fer l’aprovació inicial el 19 d'Abril, ara està en exposició pública durant 3 
mesos perquè els ciutadans/es i entitats presentin al·legacions (fins al 25 de juliol) i es 
preveu que al plenari de setembre s'aprovi definitivament.  

 
Vicenç Larrocha pregunta si realment s'ho creuen, perquè el projecte són 40 pàgines 
farragoses i contradictòries, que limiten. Diu que de participació n’hi ha poca i pregunta si té el 
mateix valor una entitat que un ciutadà individual. Espera que les esmenes que presentaran al 
projecte ho aclareixin. Demana que s'ho repensin i s’autoesmeni el projecte per una major 
claredat i una major participació, i li estranya que un govern que fa de la participació la seva 
bandera hagi pogut presentar aquest projecte. 
 
6. Precs i preguntes 
 

Comentari / pregunta  Resposta  

Amalia diu que a l'entrada del C. Ferrocarrils 
Catalans hi ha una placeta petita amb 4 bancs, i 
s'estan arrencant, els arbres es cauen, tot està 
al terra i brut. Creu que no hi ha dret a viure així 
en aquest carrer durant tants anys. 

Es respon que es tindrà en compte i s'anirà a mirar. 

Abdó Florencio comenta: 
• Sobre els recollidors de ferralla, diu que cada 

vegada són més les molèsties. Informa que 
s'està plantejant fer patrulles ciutadanes que 
surtin per la nit. Com que no tenen espai un 
espai fan les seves necessitats a l'espai 
públic. En el pas de vianants del C. Alts Forns 
amb Ferrocarrils Catalans hi ha una parella 
que fa robatoris als cotxes. Cada vegada n'hi 
ha més, davant la passivitat de la GUB i de 
Mossos, que sempre diuen que s'hi està 
actuant. Com a veïns/es i entitats no veuen 
que s’actuï.  

• Als Jardins de Ca l’Helena estan robant 
cotxes. 

• Hi ha un edifici ocupat al c. Alts Forns. 
Aquesta setmana van intentar fer un pont a la 
xarxa de l’edifici i han estat un dia i mig sense 
llum.  

• Hi ha un estudi sobre pisos turístics a la zona, 
i pregunta si s'ha fet també de pisos ocupats, 
no necessàriament per famílies amb 
necessitats sinó gent que no volen pagar el 
lloguer. 

• Als Jardins de la Capa hi ha un incivisme molt 
gran i brutícia. Veïns/es s'han queixat que per 
la nit no poden dormir.  

Es respon que en el nou centre integral es vol tenir 
punts antena, com habitatge o l’OAC. A l’estiu es 
topa amb els drets dels treballadors/es de fer 
vacances i el que hi ha es una màquina per fer 
tràmits, però si que en el centre nou s'intenta fer un 
servei de més continuat. 

La recollida de ferralla és una activitat que ha 
incrementat progressivament, i els serveis que es 
posen a disposició des de l’Ajuntament no responen 
a  les seves necessitats, fan servir l’espai públic i no 
es vinculen, situació que és complexa. Cal ser curós 
perquè es parla de situació de pobresa i exclusió de 
persones que es veuen desplaçades. El debat com a 
societat no és fàcil i s'ha de veure com afrontar-ho. 
No és fàcil i tot i que es fa un esforç de no vincular-lo 
al col·lectiu romanès té implicacions perilloses. Els 
fets delictius tenen una via policial per resoldre’ls, 
però igual de delictives són les patrulles ciutadanes. 
La qüestió s’està afrontant, la solució és complexa 
però es treballa amb tots els efectius. 
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• La venda ambulant no només està a un punt 
del Passeig Zona Franca amb Foneria, sinó a 
altres punts on s’estan venent articles de 
consum. Ningú ho regula i s'està jugant amb 
la salut. Al c. Mare de Déu del Port també. 

• A Plus Ultra s’ha posat la tanca però els 
cotxes continuen aparcant. La GUB diu que 
posa multes, però potser seria més efectiva la 
grua. 

• Continuen els gossos deixats anar, i també es 
continuen veient les rates.  

• S’han portat fotos de la insalubritat del  c. 
Mare de Déu del Port per fer pressió per la 
seva neteja. Els romanesos van marxar i es 
va netejar una mica, però la casa s’ensorra. 

• Hi ha uns contenidors al C. Foneria amb 
Metàl·lica que és perillós perquè no hi ha 
visibilitat.  

• L’OAC s'ha demanat vàries vegades, perquè 
sinó s'ha d'anar al Districte i fer hores de cua. 
Creu que amb 35.000 habitants, almenys 
duran al juliol aquest centre ha d’estar obert.  

• Creu que la GUB ha de ser més contundent si 
hi ha vehicles particulars aparcats a les zones 
de càrrega i descàrrega. 

• Al Passeig Zona Franca s’ha dit d’arreglar les 
voreres de Foneria cap amunt, però d’Alts 
Forns cap a Foc també cal. 

Julio recorda que quan es va fer el Parc de Can Sabater al 87 va quedar un tros que no es va poder fer 
perquè no es va trobar l’amo dels terrenys. Quan plou hi ha molts mosquits i es crea un risc d’infecció 
sanitària pels que hi viuen. Caldria que Sanitat busqui l’amo perquè tampoc és molt gran i cal acabar-lo 
de fer. Es pren nota. 

Felipe Mayoral comenta: 
• Al Parc de Can Sabater hi ha rates i gats.  
• La reivindicació de l'AVV: el transformador del 

c. Foneria amb Ferrocarrils Catalans. Diu que 
si l’ l'Ajuntament no té força per posar ordre 
allà ara sí que la tenen els romanesos que 
ocupen els baixos i els utilitzen per deixar les 
seves coses. Hi ha menys d'un metre per 
passar.  

• Hi ha un parterre entre Teresa Claramunt i c. 
Foneria de Parcs i Jardins i no s’aconsegueix 
que retingui aigua quan plou, que va a la 
vorera i s'ha caigut alguna persona. 

• Diu que al c, Química hauria d’haver sigut un 
parc. Es va posar un pàrquing provisional i 
així s'ha quedat. 

• Fan falta bancs al Polvorí. 
• El 125 no pot aparcar a la parada a Mineria i 

al Polvorí sinó al mig de la calçada perquè els 
cotxes aparquen malament i ja s'han caigut 2 
persones grans. Fins a la transformació de les 
parades demana que de moment es posi una 

Es pren nota de les demandes i es respon que el 
transformador del C. Foneria és un dels 3 projectes 
encarregats i que es mirarà fora del pla de barris com 
es fa.  
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peana perquè la gent pugui pujar. 

Maria Gómez comenta: 

• A la Carretera del Prat estan alertats per la 
presència d’escarabats molt grans. 

• Demana posar contenidors de recollida 
selectiva al c. Jane Addams perquè només hi 
ha resta i orgànica. 

• Al c. dels Drets Humans, tocant al bingo, 
queda una zona com enfonsada sense accés 
que està ple de brutícia fa molt de temps. Es 
inaccessible i caldria buscar com netejar-ho.  

• Pregunta per què no s'ha programat una 
piscina en el barri en el pla de barris. 

Es respon que com s'ha explicat altres vegades 
sobre la piscina s'ha de preguntar a les associacions 
de veïns i al govern anterior, que són els que van 
decidir que en aquell moment es fes un poliesportiu 
sense piscina (es pot mirar a l’acta del Plenari). Es va 
fer la reserva de sòl de la piscina, però no hi havia 
cap projecte, sí un dibuix on deia que costava 8M€. 
Amb l’arribada del Pla de barris es va decidir quines 
coses fer, fet que no vol dir que s’oblidin de la 
piscina, però s'ha de mirar que a més de solventar 
problemes la piscina surti rentable i costi menys dels 
8m€. Per tant en aquest mandat no es pot assumir. 
En aquella reunió hi va haver alguna associació que 
va estar d’acord. No es el poliesportiu que els hi 
agradaria haver inaugurat però s'ha de prioritzar. 

Sobre la neteja del C. Drets Humans i altres es 
respon que s'ha augmentat el baldeig. Es proposa 
que en els proper consell de barri vinguin serves de 
neteja per resoldre-ho. Se'ls convocarà. Sobre els 
contenidors de recollida  selectiva, es preguntarà. 

Josep m Capdevila pregunta: 
• Quan es preveu una pacificació del Passeig 

Zona Franca, ja que és una autovia, no un 
passeig i no hi ha pavimentació sono reductor. 

• A tots els passos de vianants quan plou es fa 
un toll, i és difícil de passar. 

• Està d'acord en fer un edifici nou de serveis 
als ciutadans però cal aprofitar millor els que 
tenim. No troba bé que s’aturin en èpoques de 
vacances. Cal aprofitar el que es té i després 
fer coses noves. 

• Calen ombres als parcs però també bancs 
dins del recinte on estan els nanos, perquè 
sinó han d'estar a 25 metres per poder seure. 

• Demana que vinguin en cap de setmana i 
agafin qualsevol bus, perquè les freqüències 
tenen de 20 a 25 minuts d’espera. 

• Falten contenidors de recollida selectiva a la 
Plaça de la Marina 

Sobre la pacificació de la Zona Franca es reclama 
una reunió amb Mobilitat i després fer la Taula de 
Mobilitat del barri, en que es parli de l’afectació de les 
línies noves de bus, canvis de sentit de circulació, 
carrils bici i Zona Franca.  

Jose Mª Pérez demana quan funcionarà el 
metro, la piscina (el poliesportiu és sense 
piscina) i la policia de barri. 

Es respon que es va desencallar un acord per 
agilitzar el tema del metro, amb un conveni en el que 
s’obligava a la Generalitat a gastar-se el pressupost 
pel metro. Ara es diu que en principi l’estiu de l’any 
que ve s’entregarà la infraestructura a TMB i ja diran 
si s'ha de fer proves o es posa en funcionament 
directament.  

Victor comenta: 

• Li agradaria que s’enviés tota la informació als 
veïns/es del C. Foneria perquè no els hi arriba 
la convocatòria i cartell del Consell de Barri. 

• Des del 2007 hi ha pisos turístics que s'han 
denunciat en reiterades ocasions i demana 

Es pren nota de les demandes i sobre el mirall es 
parlarà a la taula de mobilitat del districte, però 
s’apunta que la GUB és reàcia a posar miralls a les 
sortides.  
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que tornin les inspeccions sobretot a l'estiu.  
• Demana que GUB i Mossos passin i facin 

inspeccions perquè hi ha consum de drogues 
totes les tardes.  

• Demana un mirall panoràmic al C. Mineria 39 
per a la incorporació a Plaça Matemàtiques, 
perquè amb l’activitat que hi ha és perillós. 

• A part de ferralla al pàrquing hi ha un forat 
molt gran al costat de la façana de l'edifici, i un 
altre arbre que està aixecant la tanca 
perimetral. La neteja sinó es truca no venen i 
s'està convertint en un magatzem de mobles. 
Els gents cívics no tenen l’obligació d'entrar i 
l’espai és insuportable. 

Elena vol recordar alguns temes, que ja són 
repetits i que no tenen solució:  
• Plaques franquistes, se li ha demanat el llistat 

vàries vegades. 
• Al c. Cisterna cada vegada que plou els 

veïns/es li envien fotos, que ella envia a la 
bústia ciutadana.  

• Al carrer de l’ambulatori la gent gran cau 
degut a les llambordes, que estan malament. 
Quan passi cal trucar al 091 o el mateix 
ambulatori aixequi acta per a que quedi 
constància. 

• El c. Alumini es diu que s’arreglarà però de 
moment hi ha una vorera estreta amb pals de 
llum i a l’altre cantó no hi ha llum. 

• Al C. Diligències hi ha un tros de tanca que 
cau i els veïns pateixen perquè a dins , que 
està ple de brutícia, no es produeixi un altre 
foc. 

• Al Passeig Zona Franca amb Alts Forns hi ha 
cables penjant agafats a un arbre. 

• L’Ajuntament vol un barri més accessible i ha 
donat subvencions per arreglar els patis, però 
ara són menys accessibles. Hi ha 
associacions que són inaccessibles també, 
que es necessita pujar escales (de 
comerciants i Estrellas Altas). 

• El Pipi can del C. Capa està malament. 

Es pren nota de les demandes i es respon que de les 
plaques s'ha fet el cens i s'han entregat cartes als 
propietaris perquè són ells els que han de donar el 
permís per treure-les. 

Tomàs vol fer constar el problema de les persones grans que viuen soles al barri, més de 1.500. Els 
temes socials també són importants. Els entrega una petició d’una persona en risc d'exclusió, que s'ha 
portat a Habitatge però se'ls ha derivat, i tenen el problema d'aconseguir una visita per arranjaments en 
temes energètics. Es pren nota. 

Abdó Florencio comenta: 
• No s’ha aclarit res sobre el tema del col·lectiu romanès que recull ferralla. Destaca la problemàtica que 

estan generant, a part del problema dels carretons de la gent que es guanyen la vida, dels que 
entenen la situació de pobresa. Però els que han vingut no tenen ganes de sortir endavant, el seu 
modus vivendi és aquest i la societat ha de posar les seves armes perquè no perjudiquin. Xavier Farré 
demana que no es generalitzi.  

• Pregunta quants agents cívics hi ha i per on paren. Se'ls va dir que n'hi havia 4 però l'altre dia a les 
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fonts de Montjuic estaven asseguts. 
• Sobre la piscina diu s’ha parlat d’associacions de veïns però l’anterior equip de govern els va informar 

que no tenien pressupost per fer-ho tot alhora. 
• No troba correcte que en una festa major es faci la roda de premsa del Pla de barris quan hi ha altres 

espais. 

Vicenç Larrocha comenta: 
• Sobre la resposta de M.A. Valdueza sobre l’edifici afectat per l’ascensor del Polvorí, que és necessari, 

diu que molt dels veïns/es van accedir als anys 70 quan es van construir, i les greus humitats es 
deriven de la reforma de la Plaça Durruti.  

• S’assabenten per la premsa de moltes de les reunions del Pla de barris. Malgrat que quan es va 
presentar es va dir que se'ls convoqués a totes les reunions, a moltes no se'ls ha convocat.  

• S’ha contraposat una reivindicació història del local per la gent gran amb la dels joves, que 
comparteixen. Diu que va ser la Consellera qui va enfrontar-los teòricament. 

Reyes vol matisar que les AAVV no van dir que no a la piscina, només alguna. Està en desacord amb 
les patrulles policials, que no es poden permetre sota cap concepte, però sí els plans integrals amb 
aquestes comunitats.  

Antonio diu que és cert que hi va haver qui va dir que es faria d'una determinada manera i algú ho va 
acceptar, però no s'ha d’englobar totes les entitats. És cert que en cada moment decisiu ha intervingut 
qui ha estat al front del Govern, i ara la responsabilitat per tant recau en ells. Per tant el que manca és 
pressupost. És un barri en que invertir costa molt i la satisfacció de la gent també costa molt, i per tant 
no s’ha de caure en l'error de mantenir algun element negatiu que generi sensació d’abandonament. En 
la qüestió de la piscina ha de ser crític i dir que no es fa perquè no hi ha diners suficients per invertir.  

Asensio felicita a l'equip de govern perquè han aconseguit despertar el gen reivindicatiu mort en aquesta 
zona. Sobre el col·lectiu romanès i la venda ambulant, diu que ell és nascut aquí i actualment hi ha molta 
menys venta ambulant que abans, quan venien de tot. Fa 5 o 6 anys hi havia assentaments, punts de 
venda ambulant i conflictes.  

Josefina demana que en el proper Consell de barri es prioritzi la gent que no ha intervingut i no els que 
ja han parlat i monopolitzen. En 1r lloc felicita la gent que ha fet la diagnosi del Pla de barris i pregunta 
què han fet els equips de govern anteriors i les associacions de veïns/es perquè hi hagi un 13% de gent 
de la Marina del Prat Vermell en menjadors socials. És el 2n barri més pobre de Barcelona. Afegeix que 
a vegades la venda ambulant és per sobreviure. 

Pregunta per què els equipaments sempre estan a la Marina de Port (biblioteca i ambulatoris) i per què 
aquests serveis no s'han pensat fer-los al carrer públic a la Marina del Prat Vermell, que encara que 
siguin per habitatge públic es podria canviar.  

Pilar diu que tenen una comissaria mot maca i només es veu la policia a primera hora fent el cafè, 
perquè passejant i mirant el que passa no es veu ni GUB ni Mossos.  

Silviño diu que s’ha de demanar pel barri, no només per casa. Recorda que els ha demanat i enviat una 
foto de prop del bingo, on passen els cotxes per anar al pàrquing, i se li ha respòs que en un pas de 
vianants tenen preferència, però no en aquest cas.  

Amb l’arribada del Metro a la Zona Franca el barri millorarà, i confia que arribarà. Demana que la 
propera vegada assisteixi algú de Parcs i Jardins per explicar l’incivisme que hi ha al barri. 

Susana diu que si els veïns/es diuen de fer alguna mesura contra l’activitat de ferralla, se’ls diu que no 
és legal, i pregunta aleshores què han de fer. La GUB i les autoritats no fan res i estan constantment als 
carrers i molts d'ells tenen ajudes. Amb l’incivisme, brutícia, metro, piscina, gossos, etc. pregunta qui els 
representarà perquè veu passivitat.  

Pedro comenta que al Passeig Zona Franca i on hi ha el pàrquing no hi havia res. Aleshores es va 
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inaugurar el parc de San Cristòbal. L’espai que ara és un parc públic pertany a la propietat dels edificis, 
que es va cedir a l'Ajuntament per la seva explotació. Diu que sort que es tanca per la nit i mai hi 
entraven els gossos, però ara fa pocs anys que sí. Està molt brut, els gossos no utilitzen el pipi can i els 
nens ja no hi van, i no es pot descansar. Demana que es tregui el cartell que els gossos poden passar, i 
diu que els veïns tenen dret a descansar. Afegeix que hi ha molts escarabats. 

 

Esther Pérez respon que es pren nota de totes les demandes. Sobre la neteja i les plagues, 
com s’ha comentat abans, es parlarà per veure que està passant. Demana disculpes si 
s’expressa malament perquè ha dit que era alguna associació, no que totes estiguessin d'acord 
en com es va fer. Sobre els temes més quotidians es farà el seguiment al proper Consell de 
barri. Sense més comentaris es dóna per finalitzada la sessió.    


